

Improving Access to Scholarship Opportunities for University Students in Syria

تحسين الوصول إلى فرص المنح الدراسية لطلاب الجامعات في سوريا

Shifaa Alsoufi | University of Hama | Faculty of Arts and Humanities | English Literature

1 Problem

Many university students in Syria have limited awareness of scholarships, international opportunities, and academic exchange programs. Students may not know where to find reliable opportunities or how to prepare a professional CV and motivation letter. As a result, capable and motivated students can miss opportunities that may positively affect their academic and career paths.

المشكلة

يعاني كثير من طلاب الجامعات السورية من نقص الوعي بالمنح الدراسية والفرص الدولية وبرامج التبادل الأكاديمي. وقد لا يعرف الطلاب أين يجدون الفرص الموثوقة أو كيف يجهزون سيرة ذاتية احترافية ورسالة دافع. ونتيجة لذلك، قد تضيع فرص مهمة على طلاب يمتلكون الكفاءة والطموح.

2 Objective

To propose a practical university-based support system that helps students discover reliable opportunities and build the basic skills needed to apply successfully.

الهدف

اقترح نظام دعم جامعي عملي يساعد الطلاب على الوصول إلى الفرص الموثوقة، ويطوّر المهارات الأساسية اللازمة للتقديم عليها بنجاح.

3 Method / Design

Needs-informed proposal based on the identified barriers: information access, application skills, and lack of structured guidance. The proposed model combines recurring workshops with an official information channel or platform.

الطريقة ١ التصميم

مقترح مبني على العوائق المحددة: الوصول إلى المعلومات، ومهارات التقديم، ونقص الإرشاد المنظم. ويجمع النموذج المقترح بين ورشات دورية وقناة أو منصة رسمية للمعلومات.

4 Proposed Solution

1) Free recurring workshops on scholarships and exchange programs. 2) CV and motivation-letter training. 3) Language-test preparation guidance. 4) An official channel/platform sharing verified opportunities and application guidance.

الحل المقترح

١ ورشات مجانية ودورية حول المنح وبرامج التبادل. ٢ تدريب على كتابة السيرة الذاتية ورسائل الدافع. ٣ إرشاد للتحضير لاختبارات اللغة. ٤ قناة أو منصة رسمية تنشر الفرص الموثوقة وتوضح خطوات التقديم.

5 Expected Outcomes

Expected outcomes: greater awareness of legitimate opportunities, stronger application skills, better preparedness for international programs, and fewer missed opportunities caused by lack of information or guidance.

النتائج المتوقعة

النتائج المتوقعة: زيادة الوعي بالفرص الموثوقة، وتحسين مهارات التقديم، ورفع جاهزية الطلاب للبرامج الدولية، وتقليل ضياع الفرص الناتج عن نقص المعلومات أو الإرشاد.

6 Conclusion

A university-level guidance program can turn scattered information into accessible support. Providing reliable information and practical application skills can help more students translate their academic potential into real opportunities.

الخلاصة

يمكن لبرنامج جامعي للإرشاد أن يحوّل المعلومات المتفرقة إلى دعم سهل الوصول. إن توفير المعلومات الموثوقة والمهارات العملية للتقديم قد يساعد عددًا أكبر من الطلاب على تحويل إمكاناتهم الأكاديمية إلى فرص حقيقية.